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5.5.2008, autor: JITKA TRNKOVÁ
Školy otvírají nové obory, ale poptávka po vzdělání nemá konce. Některé fakulty dokonce ruší přijímací zkoušky.

Počet maturantů se rok od roku snižuje a tak by se zdálo logické, že ubývá i uchazečů o studium na vysoké škole. To je
ovšem omyl. Počet zájemců o vysokoškolské vzdělání je totiž rok od roku vyšší. Statistické údaje Ústavu pro informace
ve vzdělání nárůst zájmu o studium jednoznačně dokládají. Zatímco v roce 2006 se na vysoké školy hlásilo 137,8 tisíce
uchazečů, loni se toto číslo vyšplhalo na 146 tisíc. Ke studiu pak nastoupilo přes 92 tisíc studentů.
Není divu, že Češi touží po vysokoškolském titulu. Dobře si totiž uvědomují, jaké výhody jim vystudování univerzity
přinese, a nemusí to být jen vyšší platový výměr v zaměstnání.
Jenže k tomu, aby v ruce drželi vysokoškolský diplom, je ještě daleko. Nejprve je nutné úspěšně zvládnout přijímací
zkoušky, jejichž termín se kvapem blíží. Maturanti mají v tomto ohledu výhodu proti těm, kteří zkoušejí své štěstí po roce
či delší době. Aktuálně se totiž připravují na maturitu, a tak mohou své naučené znalosti hned využít i při přijímačkách
na vysokou školu.
Přihlášek hned několik Uchazeči ale většinou nezůstanou jen u jedné přihlášky. Aby si zvýšili šance na přijetí, neváhají si
zájemci přihlášek podat hned několik. Oba předešlé roky se v této statistice shodovaly: na jednoho uchazeče vycházelo v
průměru 2,2 přihlášky. Náhodě nic nechce nechat ani absolventka gymnázia ze Zastávky u Brna Anna Vítová: „Podávám
si celkem čtyři přihlášky a všechny do Brna. Obory jsou různé, například Cestovní ruch, Ekonomika a management
nebo Regionální rozvoj a správa. Vybírala jsem je hlavně podle jejich zaměření, dalšího uplatnění nebo toho, z čeho se
přijímací zkoušky budou skládat a jak velký je o obor zájem.“ Nové obory jsou na roztrhání Naprostá většina studentů
dává přednost veřejné vysoké škole před některou z téměř pěti desítek škol soukromých. V popředí zájmu stojí většinou
fakulty pedagogické, filozofické, lékařské nebo právnické.
Většina fakult nabízí studiachtivým zájemcům kažodoročně nové obory, které se naplňují stejně lehce jako obory tradiční.
„Dlouhodobý trend je, že zájem roste zejména o nové obory, zatímco tradiční obory si drží stálý zájem studentů. V
loňském roce jsme otevřeli obor Softwarová technologie a management, kam se letos hlásí přes 1600 studentů. Před
třemi lety byla založena nová fakulta biomedicínského inženýrství, o kterou je také velký zájem,“ informuje Jaroslav
Kuba, prorektor ČVUT. Podle jeho slov je ze strany průmyslu obecně o inženýry ČVUT obrovský zájem.
Poptávku po vysokoškolských diplomech se snaží uspokojit též Ostravská univerzita, která se od dubna letošního roku
rozrostla o novou fakultu – Fakultu sociálních studií. Pozadu nezůstává ani Jihočeská univerzita, která pro příští studijní
rok nově otevírá 21 akreditovaných oborů.
Pro některé zájemce může být zklamáním, že jejich vytoužený obor se neotevře. Jinde se naopak vypisují druhá kola
přijímacího řízení a na některých fakultách se zčásti ruší přijímací zkoušky.
„Pro akademický rok 2007/2008 nebylo zatím vyhlášeno přijímací řízení do SP Psychologie, o kterou je poměrně velký
zájem – asi 2000 lidí. Obor se ovšem připravuje a zájemci by měli sledovat web,“ uvádí například Václav Hájek z Karlovy
univerzity v Praze. Na stejnojmenné škole se letos zrušily odborné přijímací zkoušky na Matematickofyzikální fakultě.
Fakulta jejich zrušení hájí na svých internetových stránkách takto: „Tento krok neznamená snížení úrovně studia, které
i nadále zůstane stejně náročné jako dosud, jeho smyslem je však umožnit studium i těm zájemcům, kteří sice mají
odpovídající schopnosti, avšak z nejrůznějších důvodů by při přijímací zkoušce nepodali výkon dostatečný k jejímu
úspěšnému složení.“
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Přijímací zkoušky již řadu let nemá fakulta také jaderná, fyzikálně inženýrská a také fakulta strojní na pražské ČVUT.
Dobrá zpráva čeká též na uchazeče o studium na některých fakultách Západočeské univerzity v Plzni. „Na Fakultě
aplikovaných věd, ekonomické, elektrotechnické a strojní se rozhodli děkani, že přijmou uchazeče o studium na základě
posouzení studijních výsledků ze středních škol,“ říká Jiřina Študlarová ze ZČU.

***

Jak rostly počty absolventů

* V roce 2007/08 existuje 68 veřejných a soukromých VŠ a 180 vyšších odborných škol.
* Zatímco v roce 2000/01 u nás bylo pouze 8 soukromých škol, nyní už jich je 43.
* Od roku 2001 vzrostl počet absolventů vysokých škol o více než dvojnásobek.
* V akademickém roce 2007/2008 bylo na vysoké školy podáno celkem 323 704 přihlášek od celkem 146 800 uchazečů.
* Loni bylo přijato celkem 97 190 uchazečů, z nichž 92 727 skutečně nastoupilo ke studiu – to je o téměř 8 % více
než v předešlém roce.
Zdroj: Ústav pro informace ve vzdělávání


